
گروه اقتصادی - سازمان بنادر و دریانوردی اعلام کرد: طی چهار ماهه نخست سال جاری، معادل ۶ میلیون و ۴۹۲ 
هزار و ۴۵۶ تن کالاهای اساسی در بنادر کشور تخلیه شده است. میزان تخلیه کالاهای اساسی شامل گندم، جو، ذرت، سویا، 
برنج، شکر و روغن در بنادر کشور طی چهار ماهه نخست سال جاری، معادل ۶ میلیون و ۴۹۲ هزار و ۴۵۶ تن بود و در 
این بین جو رشد ۱۱۵ درصدی و ذرت رشد ۱۳ درصدی داشته است.میزان تخلیه گندم طی چهار ماهه نخست سال ۱۴۰۲ 
معادل یک میلیون و ۶۴۴ هزار و ۹۶۱ تن بود. همچنین میزان تخلیه جو تا پایان تیرماه سال جاری معادل ۶۱۶ هزار و ۱۵۶ 
تن بود که نسبت به تخلیه ۲۸۷ هزار و ۱۰۰ تنی در مدت مشابه سال گذشته رشد ۱۱۵ درصدی را نشان می دهد. همچنین 
میزان تخلیه ذرت طی چهار ماهه سال جاری معادل ۲ میلیون و ۹۰۸ هزار و ۹۸۰ تن بود که نسبت به تخلیه ۲ میلیون و ۵۷۹ 
هزار و ۸۶۹ تنی در مدت مشــابه ســال گذشته، رشد ۱۳ درصدی را شاهد بوده است.علاوه بر این میزان تخلیه سویا طی 
چهار ماهه نخست سال ۱۴۰۲ معادل ۹۱۹ هزار و ۹۷۵ تن بود و میزان تخلیه برنج نیز تا پایان تیرماه ۱۴۰۲ معادل ۲۰ هزار و 
۳۱۰ تن بوده است. همچنین میزان تخلیه شکر نیز تا پایان تیرماه سال جاری معادل ۹۶ هزار و ۵۹۷ تن و میزان تخلیه روغن 
در بنادر کشور طی مدت مذکور معادل ۲۸۵ هزار و ۴۷۷ تن بود. گفتنی است تعداد کامیون و واگن اختصاص یافته جهت 
خروج کالاهای اساسی تا پایان تیرماه سال جاری شامل ۲۶۴ هزار و ۶۹ دستگاه کامیون و ۸ هزار و ۱۲۷ واگن بوده که از تعداد 
کامیون های اختصاص یافته ۲۳ هزار و ۸۶۶ دستگاه به صورت حمل یکسره و مخصوص کشتی های گندمی، بوده است.

تخلیه ۶.۴ میلیون تن کالاهای اساسی در بنادر ایران
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گــروه اقتصــادی - معاون 
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه 
حســاب های بانکــی ســایت های 
فروش بلیت متخلــف را می بندیم 
که با تغییــر دامنه هم نتوانند فعالیت 
داشته باشند، گفت: »علی بابا«حکم 
قضایی نداشت و انسداد و تعلیق آن 
با حکم سازمان هواپیمایی کشوری 
بود که با تعهد به اصلاح قیمت ها به 

فعالیت برگشت.
محمــد محمدی بخش، رییس 
ســازمان هواپیمایی کشوری درباره 
نوع برخورد با سایت ها و آژانس های 
گرانفــروش و ایــن انتقــاد که چرا 

مــدت زمان تعلیق این ســایت ها و 
مســدودیت ها آنها محدود اســت، 
اظهار داشت: درباره سایت ها وقتی 
حکــم قضایی صادر می شــود تنها 
درباره آن ســایت اســت اما شاهد 
آن بودیــم که همان ســایت با دامنه 
و ســایت مشابه در جست  وجوگر و 
مرورگر بالا می آید و در ســرچ های 
اینترنتــی همان ســایت متخلف با 

دامنه دیگری قابل مشــاهده اســت 
که با حکــم مرجــع قضایی اعلام 
کردیــم که نبایــد چنیــن اقدامی 
 صــورت بگیرد و بــا تغییر دامنه بالا 

آید. 
وی تاکید کرد : تمام حساب های 
بانکی آن ســایت متخلف را مسدود 
 می کنیــم تــا جلــوی دامنه بســته 
شــود.  رییس ســازمان هواپیمایی 

کشــوری درباره اینکه چرا ســایت 
معروفــی مانند علی بابا از همان روز 
اعلام انســداد به دلیل تخلف امکان 
فروش انواع بلیت را داشــت، گفت: 
موضوع سایت علی بابا متفاوت است، 
علی بابا در همان روز قیمت های بالا 
از دامنــه مصــوب را اصلاح کرد و 
برگشت، همچنین مجموعه علی بابا 
حکم قضایی نداشت و حکم بخش 

نظارتی سازمان درباره علی بابا صادر 
شــده بود و به دنبال حکم ســازمان 
علــی بابا تعهد به اصلاح قیمت ها را 

داد.

 رییس سازمان هواپیمایی کشوری :

حساب  بانکی سایت های بلیت فروش 
متخلف مسدود می شود

 

اقتصادی

گروه اقتصــادی- بازار خودرو 
همچنان در فضای ملتهبی به سر می برد، 
در شرایطی که خودروسازان در شرایط 
تحریم فقدان نقدینگی و ارز مورد نیاز 
برای تامین قطعه های خودرو را چالش 
اصلی عنوان می کنند، شورای رقابت 
در قامت سیاست گذار در بازار خودرو 
اقدام به اعمال نظام دستوری در قیمت 

و تولید خودروسازان می کند.
همین مســاله نه تنهــا التهاب ها 

از بازار خــودرو را کاهش نداده بلکه 
حتی به احتمال التهاب دوباره در بازار 

خودرو هم می دمد.
نمایندگان مجلــس در این میان 
منتقدان اصلی تصمیم های شــورای 
رقابت هستند و پیامدهای آن را زیان بار 
می دانند و خواستار بازنگری شورای 

رقابت در تصمیم های خود هستند.
تصمیم هــای  یامــد  پ

خودرویی شورای رقابت
»علی رضایی«، عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس با بیان اینکه شورای 

رقابت با شــیوه قیمتگذاری دستوری 
خود موجب عدم دسترسی مناسب و 
نارضایتی مردم شده است، به خبرنگار 
ایرنــا گفت: شــورای رقابت به جای 
اینکه کار کارشناسی کند، بیشتر میل به 

سیاسی کاری دارد.
وی بیان داشــت: شورای رقابت 
با هــدف تســهیل فعالیــت بخش 
خصوصی تشکیل شــده، اما تاکنون 
مصوبه هــا و تصمیم های این شــورا 
کمکی به ســاماندهی صنعت خودرو 

نکرده است.

رضایی، قیمتگذاری دستوری را 
یکی از ایرادهای وارده به شورای رقابت 
در صنعت خودرو عنوان کرد و گفت: 
هیچ وقت تعیین قیمت دســتوری در 
صنعت خودرو کارساز نیست، شورای 
رقابت با تصمیمات اخیر خود به طور 
علنــی اعلام می کند که یک خودرو با 
کیفیتی پایین با قیمتی مشخص عرضه 

شود و مشخص است که این تصمیم 
هیچ اثر مثبتی در بازار و تولید نخواهد 
داشــت.عضو کمیســیون اقتصادی 
مجلس افزود: بنابراین شورای رقابت 
باید واقعیت هــای جامعه را بپذیرد و 

منطبق با سیاست های کلی نظام و اسناد 
بالادست تصمیم گیری کند.

معضل بــزرگ در صنعت 
خودرو

»امانقلیــچ شــادمهر«، عضــو 
کمیســیون آموزش مجلس هم بر این 
باور است که قیمتگذاری دستوری در 
حوزه خودرو معضل بزرگی است که 

باید هر چه سریعتر تعیین تکلیف شود.
وی در گفت و گو با ایرنا در مورد 
مصوبه های شــورای رقابت در حوزه 
خودرو اظهار داشــت: قیمت گذاری 
دســتوری اقدامی خودسرانه و مورد 

بحث اســت که باید بــا ارائه راهکار 
این موضوع به سرانجام برسد.شادمهر 
بیان داشت: دولت باید این مساله را حل 
و بتواند با ارائه راهکارهای کارشناسی 

شده این بخش را مدیریت کند.
عضو کمیسیون آموزش مجلس 
ا بیــان اینکه مصوبه های شــورای  ب
رقابت نمی توانــد صنعت خودرو را 

ساماندهی کند، گفت: ایرادهای جدی 
به چگونگی ورود شــورای رقابت به 
صنعت خودرو وارد است، به طوری که 
تصمیمات این شورا با شرایط بازار و 
وضعیت اقتصادی مــردم همخوانی 

ندارد.
وی افــزود: تصمیم هــای خلق 
الساعه در صنعت خودرو مشکل های 
جدی برای خودروسازان و خریداران 
خــودرو به وجــود آورده و میلیون ها 
خانوار ایرانی را تحت الشعاع قرار داده 
اســت که امیدواریم با تدوین قانون و 
شیوه درست این مساله در کشور حل 

شود.
واقعیت تلخ فروش خودرو 

در ایران
»یحیی ابراهیمی«، دیگر نماینده 
مجلس نیــز در مــورد تصمیم های 
شورای رقابت در حوزه خودرو معتقد 
است: مصوباتی که از گذشته تاکنون در 
این شورا تدوین شده است، نتوانسته 
گره ای از مشکلات این صنعت باز کند 
و این واقعیت تلخی است که شورای 

رقابت باید آن را بپذیرد.
وی اظهار داشــت: مشاهده می 
کنیم با تصمیمات شورای رقابت اکنون 
شیوه ای در فروش خودرو حاکم شده 
که مردم دقیقــا نمی دانند محصول را 
در آینده با چه قیمتی تحویل خواهند 
گرفــت؛ به بیان دیگــر، قیمت کالای 
مورد نظر باید مشخص باشد و شناور 
بودن نرخ در فروش خودرو مورد تایید 
نیســت و می تواند به اعتماد عمومی 
جامعه آســیب بزند. نماینــده مردم 

لرستان بیان داشت: وقتی در معامله ای 
شفافیت وجود نداشته باشد، این معامله 
به صورت قانونی دارای ایراد اســت و 
به نظر می رسد تصمیمات اتخاذ شده 
برای فروش خودرو به مردم باید مورد 

بازنگری قرار گیرد.
طنز تاریخی فروش خودرو

همچنیــن »جلیل رحیمی جهان 
آبادی«، عضو کمیســیون امنیت ملی 
مجلس نیــز چگونگی تصمیم گیری 
شــورای رقابت و فروش خودرو در 
کشــور را »طنز تاریخی« می خواند و 
می گوید: این مــدل از لحاظ منطقی، 
قانونی و شــرعی اشــکال دارد و باید 
متوقــف شــود.وی در مورد شــیوه 
انتخاب شــده و تصمیمات شــورای 
رقابــت برای فروش خــودرو افزود: 
در این طرح معامله ای منعقد می شود، 
بــدون اینکــه قیمت، رنــگ و زمان 
تحویــل خــودرو به صــورت دقیق 
مشخص باشد، این طنز تاریخی است 
 و به لحاظ قانونی و شــرعی مشــکل 

دارد.
رحیمی جهان آبادی تصریح کرد: 
این چه ســبک مدیریت بازار خودرو 
اســت که شــما ثبت نام کنید، پول را 
بدهید و قیمت خودرو در زمان تحویل 
مشخص نباشد؛ این مدل معامله مشکل 

شرعی، حقوقی و منطقی دارد.

رییس سازمان هواپیمایی تشریح کرد:

هشدار مجلس نسبت به اقدامات 
زیان بار شورای رقابت در بازار خودرو
نمایندگان مجلس نسبت به پیامدهای مربوط به تصمیم های شورای رقابت در زمینه بازار خودرو هشدار می دهند و 

خواستار این هستند که این شورا نسبت به نگاه خود به صنعت خودرو تجدیدنظر کند.

گروه اقتصادی - دبیر کل کانون 
صرافان کشور گفت: در حال حاضر با 
نرخ تالار اول و سنا با قیمت ۲۸ هزار 
و ۵۰۰ تومانــی، نرخ تالار دوم و نرخ 
نیما، نرخ اسکناس بازار متشکل، نرخ 
etsبانک مرکزی، نــرخ بانک ملی، 
نــرخ مداخله و نرخ بازار آزاد مواجه 
هســتیم در حالی که قراربود ارز تک 

نرخی شود.
 کامــران ســلطانی زاده درباره 
اثرگذاری انتشار خبری مبنی بر انتقال 
بخشی از پول های آزاد شده در عراق 
به عمان، در بازار ارز اظهار داشــت: 
اگر پولی آزاد شــده باشــد باید این 

خبر از سیســتم رسمی اعلام شود و 
بانک مرکزی میزان دقیق آزادســازی 
پول های بلوکه را اعلام کند و نباید این 
موضوعات تنها به اخبار غیررســمی 

محدود شود. 
وی با بیان اینکــه تنها می توان 
با اخبار تایید شــده و رسمی درباره 
اثرگذاری پول های آزاد شده در بازار 
آزاد اظهــار نظر کــرد، گفت: قاعدتا 
اگر پولی آزاد شــود باید بلافاصله به 
چرخه تبادلات ارزی وارد و ورود آن 
به تبادلات ارزی هم باید در ســامانه 

نیما نشان داده شود. 
دبیر کل کانون صرافان ادامه داد: 

سامانه نیما یک سامانه رسمی است و 
تمام ارزها به صورت رســمی در این 
ســامانه عرضه می شوند بنابراین ارز 
آزادشــده وقتی وارد چرخه رسمی 
شــود می تواند به طور محسوس در 
بــازار ارز اثرگذار باشــد اما تا جایی 
که می دانم در ماه های گذشــته اکثر 
صرافی ها از دریافت ارز از سامانه نیما 
رضایت ندارند و این نشــان می دهد 
که گشایش قابل توجهی در این زمینه 
نداشــتیم و اگر گشایشی رخ داده بود 
به طور قطع باید افزایش عرضه ارز در 
سامانه نیما قابل راستی آزمایی می بود.

سلطانی زاده افزود: پیش از این 

هم هر بخشی از دارایی های ایران که 
آزاد می شد به طور رسمی در این باره 
اطلاع رسانی انجام می شد اما در حال 
حاضر تمام اخبار درباره آزادســازی 
پول های بلوکه شــده غیررســمی 
هســتند. وی دربــاره پول های آزاد 
شــده در مدت زمان دولت سیزدهم 
گفــت: به یاد نــدارم در این مدت به 
طور رســمی، پولی آزاد شده باشد، 
در حالی که در این مدت آزادســازی 

پول های بلوکه شده در کره جنوبی و 
عراق به صورت جدی مطرح شد اما 
هنــوز اتفاق خاصی در این زمینه رخ 
نداده  اســت.دبیر کل کانون صرافان 
درباره کاهش نــرخ دلار تا ۴۷ هزار 
تومان در روزهای گذشته تاکید کرد: 
در این مدت در بــازار دلار ۴۷ هزار 
تومانــی را ندیدیــم و در این مدت 
کمتریــن قیمت دلار ۴۸ هزار و ۳۰۰ 

تومان بود.  

سلطانی زاده ادامه داد: براساس 
اخبار غیررســمی در بــازار، کاهش 
مقطعی نرخ ارز به دلیل دخالت های 
غیر مســتقیم بانک مرکزی و ســایر 
دستگاه ها در تزریق ارز در بازار بوده  
و این کاهش جزیی اثر مداخله است. 
البته بانک مرکزی علاوه بر دخالت در 
بازار داخلی؛ در بازار برخی کشورها 
به صورت غیرسمی مداخله می کند. 
اگر مداخله انجام نمی شــد، به طور 
قطع قیمــت ارز افزایش پیدا می کند 
وگرنه به دلیل اتفاقاتی که رخ می دهد 
نرخ ارز باید بیشتراز این اعداد باشد.

وی گفــت: البتــه ســاز و کار 

مداخلات مشــخص نیســت و این 
موضــوع به صورت رســمی اعلام 
هم نشده است. اگر مداخله ای انجام 
می شــود باید با همان دلار ۴۰ هزار 
تومانی انجام شــود امــا می بینیم که 
مداخله با نرخ بازار آزاد شکل گرفته  

است.    
دبیــر کل کانون صرافان با تاکید 
بر اینکه  امروز نرخ ارز ۷ نرخی شده 
اســت، تاکید کرد: در حال حاضر با 
نرخ تالار اول و سنا با قیمت ۲۸ هزار 
و ۵۰۰ تومانــی، نرخ تالار دوم و نرخ 
نیما، نرخ اسکناس بازار متشکل، نرخ 
etsبانک مرکزی، نــرخ بانک ملی، 

نــرخ مداخله و نرخ بازار آزاد مواجه 
هســتیم در حالی که قراربود ارز تک 
نرخی شود.  ســلطانی زاده ادامه داد: 
نتیجه نرخ گذاری دســتوری افزایش 
فاصلــه نــرخ ارز بــازار آزاد با نرخ 
ســنا و نیما و ... اســت در حالیکه در 
مقطعی در سال گذشته با ایجاد بازار 
توافقــی این اختلاف و فاصله قیمتی 
به حداقل رسیده بود. فراموش نکنیم 
که در ابتدای سال ۱۴۰۱ اختلاف نرخ 
نیمایی با بازار آزاد کمتر از ســه تا پنج 
درصــد بوده و  در بازار توافقی اواخر 
ســال ۱۴۰۱ بازار آزاد و صرافی های 

رسمی عملا نزدیک بهم بودند.

دبیر کل کانون صرافان کشور:

دلار ٧ نرخی شد

این چه سبک مدیریت بازار خودرو است که شما ثبت نام کنید، پول را بدهید و قیمت خودرو 
در زمان تحویل مشــخص نباشد؛ این مدل معامله مشکل شرعی، حقوقی و منطقی دارد.

گروه اقتصــادی -در حالی که 
مــردم از عدم دریافت وام مســکن به 
شدت ناراحت هستند اما همزمان می 
گوینــد با توجه به اقســاط بالای وام 
مسکن و کم بودن میزان آن، ارائه وام با 
شرایط فعلی نمی تواند مشکل مسکن 

را حل کند.
مدتی اســت دولت تلاش کرده 
تا وام هــای فــوری ماننــد ازدواج، 
فرزندآوری و مســکن را تسهیل کرده 
تا در شــرایط ســخت اقتصادی مردم 
بتوانند بر روی این نوع وام ها حســاب 
کنند و باری از دوششان برداشته شود، 
اما بررسی ها نشان می دهد که بانک ها 
در ایــن باره کوتاهی کرده اند و وام را یا 
پرداخت نمی کنند و یا با تأخیر چندین 
ماهه ایــن کار را انجــام داده و باعث 

زحمات فراوانی برای مردم می شوند.
وام ها به جای دیگری می رود
در این باره عطا بهرامی، تحلیلگر 
مســائل اقتصادی، در رابطه با عملکرد 
شــبکه بانکی در هدایت اعتبار گفت: 
آمارهای بانک مرکزی نشان می دهد که 
۸۸ درصد وام های پرداختی به تولید، به 
منظور تأمین سرمایه در گردش، ایجاد 
یا توسعه واحدهای تولیدی بوده است. 
بنابراین، کســانی که می گویند منابع 
بانکی به ســمت تولید هدایت بشود، 

گویا به آمار توجهی ندارند.
وی افــزود: اینگونــه وام دهی 
بانک ها به تولید در دنیا بی معناست. در 
دنیا چیزی به اسم وام سرمایه در گردش 
وجــود ندارد؛ این اختــراع بانک های 
ماســت تــا بتوانند به شــرکت های 
خودشــان وام داده و این شــرکت ها 
هر کاری خواســتند با آن انجام دهند، 
بنابراین این عنوان وام یک عنوان جعلی 

برای سفته بازی است.
این کارشــناس اقتصادی درباره 
طرح نهضت ملی مسکن بیان کرد: در 
مورد نهضت ملی مسکن عملًا دو سال 

گذشته و هنوز تعداد واحد قابل توجهی 
ساخته نشده اســت. در نهضت ملی 
مسکن حتی می توان بیش از ۴ میلیون 
مســکن ساخت، اما دولت کاری که با 
زیست بوم، فرهنگ و نوع تأمین مالی 
در ایران مطابقت دارد را کنار گذاشته و 
دنبال چیزی می گردد که توجیه ندارد و 
انجام نشدنی است. بهرامی ادامه داد: با 
ساخت مسکن تقاضا تحریک و توزیع 
ثروت بهتر می شود و چون در صنعت 
ساختمان یک درصد هم نیاز به واردات 
نیست، تولید و اشتغال را افزایش داده و 

دستمزد کارگران بهتر می شود. 
به همیــن دلیــل، در آمریکا نیز 
موتور اشتغال را بخش مسکن می دانند.
از طــرف دیگر، نیاز به منابع بانکی هم 
ندارد، اگر صرفاً به مردم ۵۰۰ متر زمین 
داده شــود، برای ســاخت ۱۵۰ متر، 
حدود یک میلیارد تومان احتیاج دارند 
که با فروختن ماشین، پس انداز و پول 
پیش خانه ای که دارند، این پول را تأمین 

می کنند.
این کارشناس اقتصادی در پاسخ 
به این ســوال که آیــا بانک ها نباید در 
تســهیلات دهی به مردم برای ساخت 
مسکن مشارکت کنند، گفت: باید این 
کار را بکنند، امــا نمی کنند. هم اکنون 
بانک هــا می توانند به شــرکت های 
خودشــان وام داده و برنگرداننــد و از 
بانک مرکزی نیــز پول جدید بگیرند. 
وقتی این کار را می توانند انجام دهند، 
چرا باید به مسکن وام بدهند.بهرامی در 
رابطه با ریسک نکول تسهیلات مسکن 
گفت: ریسک نکول آن خیلی کم است. 
در ساخت ۱.۵ میلیون مسکن روستایی 
مسکن مهر، آن زمان مردم حتی ضامن 
هم نداشتند؛ یعنی حتی ضامن ها کارمند 
رســمی هم نبودند و خود مردم ضامن 
یکدیگــر بودند اما ایــن وام ها نکول 
نشد. بنابراین ریســکی از این جهت 
نــدارد، منتهی نظام بانکی ما دکان یک 

سری افراد شده است، برای همین وام 
نمی دهند.

وی اذعــان داشــت: در آمریکا 
۷۰ درصد وام ها را به خرید مســکن، 
خرید خودرو، خریــد موبایل، رفتن 
به تعطیــلات و این جور وام های خرد 
تخصیــص می دهند. چــرا این کار را 
می کنند؟ چون مدیران بانک ها مطمئن 
هســتند که پول ها برمی گردند. اما در 
ایران شــرکت های بزرگی که ســود 
انباشــته زیادی دارنــد، وام می گیرند. 
اینها ســرمایه در گردش می خواهند 
چــه کنند؟ مثلًا فــولاد مبارکه با ۱۰۸ 
هزار میلیارد تومان ســود، باز هم وام 
می گیرد. در دنیا، ســرمایه در گردش 
را از محل ســود انباشته یا پیش فروش 

تأمین می کنند. 
وامی با بهره ســی درصدی برای 
ســرمایه در گردش، تنها در شرایطی 
اقتصادی است که وام بازپرداخت نشود. 
بنگاهی که برای سرمایه در گردش وام 
بگیرد و ســی وچند درصد سود بدهد، 
حتماً ضرر می کند مگر اینکه برنگرداند 
که هم اکنون نیز برنمی گردانند. بهرامی با 
اشاره به برگشت وام های خرد از سوی 
مردم گفت: در مسکن مهر، حدود ۹۸.۵ 
درصد وام هایی که دادیم برگشت و تنها 
۱.۵ درصد آن سوخت؛ درحالیکه بیش 
از ۷۰ وام هایی که بانک ها به شرکت ها 
می دهند، ســوخت می شــود و اصلًا 
برنمی گردد. ولی بانک ها پرداخت این 
وام های پرریسک را دوست دارند چون 
بانک مرکزی ریسک عملیات بانک ها 

را می خرد.
نداشــتن اعتبــار؛ بهانــه 

همیشگی بانک ها
حســن همتی عضو کمیسیون 
برنامــه بودجه و محاســبات مجلس 
شــورای اســلامی درباره دلیل عدم 
تمکیــن بانک ها از قانون جهش تولید 
مسکن مجلس و عدم اعطای تسهیلات 

مســکن گفت: امــروز بانک های ما 
تسهیلات مســکن را اعطا نمی کنند و 
گاهاً این وام ها را به افرادی که سفارش 
شــده اند پرداخت می کنند و به مردم 
وامــی پرداخت نمی کنند. شــرایط به 
حدی حاد شده که حتی وام ازدواج را 

هم پرداخت نمی کنند.
ایــن نماینده مجلــس یازدهم 
ادامه داد: بانک هــا در حال حاضر وام 
اشــتغال، ازدواج، تســهیلات مسکن 
و تســهیلات فرزندآوری را پرداخت 
نمی کنند. در این شــرایط سوال من از 
رئیس کل بانک مرکزی این اســت که 
بانک هــا به چه کســانی و تحت چه 
شرایطی وام اعطا می کنند.این نماینده 
مجلس یازدهم خاطرنشان کرد: بانک ها 
همیشه این بهانه را می آورند که اعتبار 
لازم برای پرداخت تسهیلات مسکن 
را در اختیار ندارند، در این شــرایط که 
آنها اعتبــاری ندارند اصلًا چرا باید در 
ســاختار وجود داشــته باشند. در این 
شرایط از تمام بانک ها گله مند هستیم 
که چرا مشکلات مالی مردم در حیطه 
مسکن را حل نمی کنند؟ مردم از جهات 
مختلف از جمله اقتصادی و مالی تحت 

فشار شدیدی هستند.
وی در ادامه افزود: مجلس قانون 
جهش تولید مســکن را مصوب کرد 
و برای حل بحران مســکن اعلام کرد 
که فقط می تــوان از دو طریق از جمله 
آزادســازی و زمیــن و اعطای وام این 
مشکل را حل کرد. وقتی بانک ها که یک 
سمت ماجرا هستند اقدام به پرداخت 
تســهیلات ســاخت و خرید مسکن 
نمی کنند نباید انتظار داشــته باشیم که 

این قانون مجلس اجرایی شود.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و 
محاسبات مجلس در ادامه خاطرنشان 
کــرد: امروز جوانانــی که می خواهند 
ازدواج کننــد حداقل باید یک میلیارد 
ســرمایه داشته باشــند که بتوانند یک 

زمین بخرند تا بتوانند در آن شــروع به 
خانه سازی کنند. جوانان در این شرایط 
هیچ گونه منابع مالی در اختیار ندارند 
چطــور باید آنها را ترغیب به ازدواج و 

تشکیل خانواده کنیم.
همتــی در ادامه افــزود: ما باید 
برای رونــق نهضت تولید مســکن 
تسهیلات ارزان قیمت در اختیار مردم 
و جوانان قــرار بدهیم. در صورتی که 
این تســهیلات در اختیــار آن ها قرار 
داده نشــود عملًا اتفاقی در زمینه حل 
مشــکلات اقتصادی کسانی که خانه 
ندارند و جوانانی که می خواهند ازدواج 
کنند، نمی افتد، در نهایت هم این قانون 
مجلس هــم روی زمین خواهد ماند.
وی در ادامــه توضیــح داد: اگر آماری 
که دربــاره بانک هــا در زمینه اعطای 
تسهیلات به جوانان منتشر شده درست 
باشد، نشان دهنده این است که بانک ها 
علاقه به تخصیص منابع خود به حوزه 
مســکن ندارند در حالی که بر اساس 
قانون مجلس مصوب شده که هر سال 
۲۰ درصــد از اعتبارات خود را صرف 
اعطای تسهیلات مسکن کنند.بانک ها 
بــرای مردم اعتبار پول و وام ندارند که 
به آنها وام کافی برای خرید یا ســاخت 
مســکن تخصیص بدهند ولی برای 
کارکنان و افــراد صاحب نفوذ اعتبار 

دارند و دچار ناترازی مالی نیستند.
نگویید بانک مسکن؛ بگویید 

یک بانک مانند بانک های دیگر
محمدصالحــی نماینــده مردم 
فریــدون شــهر در مجلــس و عضو 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 
در مجلس نیز در این باره گفته اســت: 
بارها به دولت تذکر داده ایم که جلوی 
این رویه بانک ها را بگیرد. اســتانداران 
هم با بانک ها جلســه ای گذاشتند و در 
آن جلســه اعلام شــده بود که تا پایان 
خرداد مــاه بانک ها اقــدام به اعطای 
تسهیلات ساخت مسکن خواهند کرد، 

اما همچنان مردم سرگردان و بلاتکلیف 
هستند و جلوی ســاخت و سازها در 

جهش تولید مسکن گرفته شده است.
محمدصالحی بیــان کرد: بانک 
مســکن با اینکه زیرمجموعه وزارت 
راه و شهرســازی است، اما رویه سایر 
بانک ها را در پیش گرفته است و اقدام به 
اعطای تسهیلات مسکن نمی کند. اگر 
بانک ها مدیریت نشوند، نه تنها التهابات 
مسکن افزایش می یابد بلکه نارضایتی 

زیادی بین مردم ایجاد خواهد شد.
بانک ها اگــر وام هم بدهند 

توان پرداخت اقساط آن نیست
بســیاری از مردم می گویند حتی 
اگر بانک ها وام هم بدهند وام با شرایط 
فعلی فایده ای ندارد و کارساز نیست، 
زیــرا اقســاط بالایــی دارد و در توان 
پرداخت مــردم با دریافتی کارمندی و 
کارگری نیست و تنها افرادی می توانند 
این قســط را پرداخت کنند که حقوق 
ماهیانه بالای ۳۰ میلیون تومان داشــته 
باشــند. یکی از مخاطبان خبرگزاری 
در این باره نوشــته اســت: »اولاً ما هر 
بانکی رفتیم برای وام مستاجری هیچ 
بانکی زیر بار نرفت و گفتند هنوز ابلاغ 
نشــده دوماً خداوکیلی اگر بخواهیم 

خانه بخریــم با ۸۰۰ میلیون تومان وام 
کجا می توانیم خانــه خریداری کنیم، 
این قســط بیست میلیونی را چه کسی 
می تواند پرداخت کند؟ مردم اگر ماهی 
بیست میلیون حقوق داشتند که دیگر 
قصه ای نداشتند، خواهشا مردم را درک 

کنید.«
مخاطب دیگری نوشته است: »من 
کلی بانک رفتم در این یک ســال هیچ 
بانکی وام پرداخت نمی کند، ضامن هم 
داشتم، بنده با پنجاه سال سن و دو فرزند 
و مســتأجر باید چه کار کنم؟ هرکسی 
می توانــد بیاید جواب مــن را بدهد، 
هیــچ بانکی به من وام نداد بانک ملت 
هــم که حقوقم را می گیرم هر بار رفتم 

بارگذاری کنم از ضامنم ایراد گرفت.«
مخاطبی هم گفت: »شــما اگر با 
مردم هستید لطفاً این پیام من را رسانه ای 
کنید، ماهی بیست میلیون تومان قسط 
را چه کســی می تواند پرداخت کند در 
صورتی که حقوق یک ماه بنده هشت 
میلیون تومان بیشتر نیست.«مخاطب 
دیگری نوشته است: »پارسال یک زمین 
داشته و مجوز ساخت ۴ واحدی گرفتیم 
و بــا هماهنگی بانک قرار بود وام به ما 
تعلق بگیرد، هرچیز داشتیم هزینه کردیم 

و هیچ خبری از وام نهضت ملی مسکن 
جهت ساخت و ادامه ساخت مسکن 
نیســت و الان نمیدانم باید چکار کنم، 
هر زمانــی که به بانک مراجعه می کنم 
می گویند خــودت داری خرج کن و 
زمانی که ساختمان تمام شد به صورت 

یکجا به شما پرداخت می کنیم.«
عدم تناسب تســهیلات با 

قیمت مسکن
مردم گلایه جــدی از وضعیت 
مسکن داشته و از گرانی و عدم تناسب 
تســهیلات با قیمت مسکن به شدت 
ناراحت هســتند، در تهران متوســط 
آپارتمان بیش از ۸۰ میلیون تومان است 
و اگــر زوجی توان پرداخت ماهی ۲۰ 
میلیون تومان قسط را داشته باشد تازه 
می توانــد تنها یک میلیارد تومان را وام 
بگیرد که یک سوم قیمت آپارتمان در 

مناطق پایین شهر است. 
در کشورهای پیشرفته اقتصادی 
بیش از ۷۰ درصد مبلغ مســکن را وام 
آن هم به صورت وام های بلند مدت با 
نرخ بهره کم می دهند که مردم دغدغه ای 
نداشــته باشــند اما چرا در ایران وام به 
صورت ناجوانمردانه ای توزیع می شود 

و آن هم به همه نمی رسد؟

بانک ها وام مسکن نمی دهند؛ اگر بدهند هم فایده ای ندارد

اسحـق ارزانـی
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